
Ple de les Corts Valencianes realitzat el dia 17 de febrer
de 2011. Comença la sessió a les 10 hores i 2 minut.
Presideix la presidenta de les Corts Valencianes, senyora
María Milagrosa Martínez Navarro. Sessió plenària
número 85. Segona i darrera reunió.

La senyora presidenta:

Se reprén la sessió.

Compareixença del president del Consell per a 
respondre les preguntes d’interés general per a la

Comunitat Valenciana

La senyora presidenta:

Compareixença del president del Consell per a respon-
dre les preguntes d’interés general per a la Comunitat
Valenciana formulades pels grups parlamentaris.

Té la paraula el síndic del Grup Parlamentari Popular.

El senyor Blasco Castany:

Moltes gràcies, senyora presidenta.
Molt honorable president de La Generalitat.
Honorables conselleres i consellers.
Il·lustres senyores diputades i diputats. Bon dia a tots.
El Grup Parlamentari Popular vol aprofitar esta nova

sessió de control al govern per a plantejar una qüestió que
creguem que és una cosa que preocupa i que afecta la
immensa majoria dels ciutadans. Estem parlant de la situa-
ció econòmica que desgraciadament patix Espanya per
culpa de les polítiques fracassades en matèria econòmica,
també en matèria social i en matèria institucional del govern
del senyor president Rodríguez Zapatero. Una situació que
està col·locant el nostre país al front d’una situació que
podem qualificar d’emergència nacional.

Tenim la taxa d’atur més alta de tota la Unió Europea, un
20,3% en estos moments. El rècord el va tindre l’anterior
govern socialista en l’etapa del president Felipe González. I
el president Rodríguez Zapatero està acostant-se, precisa-
ment, a eixe rècord que l’últim govern socialista va tindre.
Tenim prop de cinc milions de persones en atur. Una situació
dramàtica que afecta milions de famílies en Espanya. I,
davant esta situació, és molt important orientar les polítiques
actives en funció de les inversions en el sector públic. És l’ú-
nica manera de contribuir a eixir d’esta crisi i és l’única
manera d’intentar per tots els mitjans procurar evitar la sag-
nia i la situació que estan travessant tantes i tantes famílies.

El govern de la Generalitat valenciana baix la seua pre-
sidència ha sigut un govern que ha apostat sempre per incen-
tivar les inversions en el sector públic i fonamentalment en
intentar que les inversions en els sector productius genera-
ren ocupació i, al mateix temps, aconseguiren confiança en
el món empresarial i amb els emprenedors, tot el contrari
que el que ha fet el Govern d’Espanya que continua mante-
nint esta situació que és absolutament intolerable. I a esta
situació se li afegix una altra dada: els ajuntaments, l’admi-
nistració més prop dels ciutadans, se troba també amb una
crisi per falta dels recursos necessaris per a mantindre la
gestió de tots els servicis públics bàsics que ells plantegen.
I això és conseqüència també de l’incompliment del progra-
ma electoral del president Rodríguez Zapatero que no ha

sigut capaç, al llarg d’esta legislatura, ni tan sols de complir
el seu compromís que figurava en el programa electoral de
2008, quan plantejà que posaria un nou model de finança-
ment en l’àmbit local.

El govern de La Generalitat ha fet una aposta clara per
incentivar estos sectors productius. I vaig a posar alguns
exemples que expressen la manera en què ací s’han estat
abordant estes circumstàncies. En primer lloc, una aposta per
recolzar el municipalisme a través del pla Confiança, amb una
inversió superior als 1.020 milions concretament al servici
dels ajuntaments, que està permetent no sols modernitzar els
equipaments urbans i locals, millorar també les infraestructu-
res de caràcter local, dinamitzar l’economia i generar al
mateix temps ocupació en l’àmbit local i comarcal.

I, per una altra banda, apostar per unes polítiques que
estan aconseguint no sols ser emblemàtiques des del punt de
vista social, ja que estem destinant dels pressupostos de La
Generalitat pràcticament més del 80% a estes polítiques
centrades en la sanitat, en l’educació i en els servicis socials.
I, en eixe sentit, s’està materialitzant en algunes coses que
m’agradaria inclús assenyalar perquè estan d’actualitat últi-
mament: la posada en marxa del nou hospital de La Fe, que
representa la inversió en política sanitària més important
que s’ha fet per part d’una autonomia en Espanya, sense un
sol euro d’ajuda per part del Govern d’Espanya; i, també, la
posada en marxa de la modernització de les infraestructures
escolars i educatives amb més de 400 instal·lacions que
s’han posat en marxa en els últims anys gràcies a l’afany
inversor per part del govern de La Generalitat.

Eixa proposta encaminada a millorar les condicions eco-
nòmiques de la nostra comunitat i, al mateix temps, a fer
possible la recuperació dels sectors econòmics més dinà-
mics està en contraposició a les polítiques que està portant
el Govern d’Espanya. En els pressupostos generals de l’es-
tat enguany se planteja exclusivament un 9,2% d’inversions
estatals en els sectors econòmics públics de la Comunitat
Valenciana, la qual cosa va expressar enguany una reducció
de més de 600 milions d’euros, dels que no disposarà la
Comunitat Valenciana en comparació amb l’any anterior.
Una mostra més de la discriminació a la qual el Govern
d’Espanya sotmet esta comunitat en què no sols no contem-
pla la dotació poblacional que tenim, el nostre número de
persones que viuen a la nostra comunitat, sinó també una
reducció que se materialitza en la falta d’infraestructures
que tenim.

En este context de situació de crisi econòmica provoca-
da per la política socialista, jo li pregunte al molt honorable
president de la Generalitat valenciana com valora les políti-
ques d’inversió en la Comunitat Valenciana per part del
govern de La Generalitat.

Moltes gràcies. (Aplaudiments)

La senyora presidenta:

Té la paraula el molt honorable president del Consell.

El senyor president del Consell:

Buenos días, señora presidenta.
Señorías.
Señor portavoz del Grupo Parlamentario Popular.
Efectivamente, una de las claves de estos ocho años, de

estas dos legislaturas que he tenido el honor de presidir y de
las próximas legislaturas, si los valencianos deciden que
siga presidiendo el gobierno de la Comunidad Valenciana,
ha sido la inversión en infraestructuras. Nunca jamás ningún
gobierno autonómico había invertido tanto en infraestructu-
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ras y en equipamientos. En ocho años, 16.000 millones de
euros, son 6 millones de euros al día, son 1.000 millones de
pesetas al día en inversión, en equipamientos para moderni-
zar y para mejorar nuestro territorio.

Como dije hace unos pocos días, he tenido la mala suer-
te de coincidir siendo presidente de La Generalitat con el
peor presidente del gobierno de la historia de España
(remors) el peor, el peor, mucho peor que Felipe González,
que ya es decir. Pese a eso, pese a eso, esta comunidad ha
estado invirtiendo en infraestructuras modernizando nuestro
territorio como jamás se había realizado en la Comunidad
Valenciana. (Aplaudiments)

Hay un dato que me parece realmente relevante, que son
los 400 colegios e institutos construidos a lo largo de estos
ocho años. Para que ustedes se den una idea, en cuanto a la
referencia y a la comparación, durante los años de gobierno
socialistas se construyeron 76, 77 –uno más, perdón–, 77
colegios. En nuestro caso 400 y suma y sigue, porque toda-
vía continúan construyéndose más colegios y más institutos.
7 hospitales se han puesto en marcha durante estos ocho
años. Más de cinco mil millones de euros en inversión en
carreteras y en transporte público. 1.500 millones de euros
en inversión relacionada con el agua. 1.800 millones de
euros de inversión en colegios e institutos y 1.500 millones
de euros de inversión en hospitales y centros de salud.
(Aplaudiments) Fíjense el enorme esfuerzo inversor que
todos podemos comprobar si no nos tapamos los ojos, reco-
rriendo nuestra comunidad.

Eso es lo que ha hecho que los valencianos nos sintamos
cada día más orgullosos de nuestra comunidad y de nuestro
territorio, que sintamos que la Comunidad Valenciana ha
dado un salto hacia adelante como nunca jamás antes lo
había hecho, que tengamos esos equipamientos que hacen
de nuestro territorio un lugar paradigmático de referencia,
de renovación de expectativas y de esfuerzo; una renovación
de expectativas y de esfuerzo que hemos querido, además,
que llegase a todos los rincones de la Comunidad
Valenciana. Y dentro de estos 16.000 millones de euros de
inversión en infraestructuras pusimos en marcha, junto con
otros planes relacionados con la necesaria confianza en la
economía del mercado y, por lo tanto, la confianza necesa-
ria para que la economía de nuestra comunidad no parase,
un plan Confianza de inversión en todos los municipios de
nuestra comunidad, algo que tampoco había ocurrido hasta
este mismo instante. (Aplaudiments)

Y en este punto dos cuestiones importantes, que creo que
debemos resaltar. Más de mil millones de euros de inversión
en su suma en todos los municipios en el plan Confianza y
algo que da la altura de capacidad de gestión de nuestra
administración autonómica en colaboración leal con todos
los ayuntamientos de nuestra comunidad: 1.800 proyectos
hemos aprobado para poner en marcha este plan Confianza.
¿Qué significa? Vocación por la inversión. ¿Qué significa?
Capacidad de gestión de una compleja apuesta, como era este
plan Confianza. ¿Qué significa? Que sabemos exactamente
cómo gobernar y cómo seguir haciéndolo para el futuro.

Muchas gracias. (Aplaudiments)

La senyora presidenta:

Té la paraula el síndic del Grup Parlamentari Socialista.

El senyor Luna González:

Muchas gracias, señora presidenta.
Señor Camps, perdóneme que le distraiga un momento

de tanta proclamación y mire a ver si puede contestarnos

cuándo podremos dar por cerrado el proyecto de la Ciudad
de las Artes y las Ciencias y cuándo podremos saber lo que
nos va a costar a los valencianos el mismo.

Muchas gracias.

La senyora presidenta:

Té la paraula el president del Consell.

El senyor president del Consell:

Gracias, señora presidenta.
Señorías.
En este mismo ejercicio se culminará uno de los grandes

proyectos que se han puesto en marcha en Europa durante
estos últimos años. Tenemos la enorme suerte de disfrutarlo
en la Comunidad Valenciana. Todas las certificaciones fina-
les de obra ya están entregadas de todos los edificios a
excepción del último de ellos, el Ágora, que queda el rema-
te de la parte final de esta obra. Por lo tanto, creo que queda
contestada la pregunta, si era esto lo que realmente le inte-
resaba.

Muchas gracias. (Aplaudiments)

La senyora presidenta:

Té la paraula el síndic del Grup Parlamentari Socialista.

El senyor Luna González:

Muchas gracias, señora presidenta.
Señor Camps, este es un modelo de improvisación e irre-

gularidades con resultado de deuda. Mire, este es un libro
que se ha publicado hace poco en España; se llama
Arquitectura milagrosa; es de un especialista en el tema y
dedica un capítulo al tema de la Ciudad de las Artes y las
Ciencias y dice: «Pese a las tensiones presupuestarias siem-
pre ha primado la decisión de Calatrava a la hora de dar nue-
vos alicientes a nuestro proyecto.» Y aún añade. «Tanto La
Generalitat como Calatrava han ido alimentando el proyec-
to, pero La Generalitat no tenía una idea completa del
mismo, mientras que las propuestas de Calatrava nos ani-
maron a asumir retos cada vez más ambiciosos. Con su
ayuda fuimos sustituyendo unos proyectos por otros.» Eso
lo dice su conseller portavoz el señor Blasco, está entreco-
millado en la página 55 de este libro.

Ustedes no sabían lo que estaban haciendo y, claro,
como no sabían lo que estaban haciendo por eso dice la
Sindicatura de Cuentas desde el año 2004, año tras año, que
no ha habido proyectos modificados, que no ha habido pro-
puesta modificada del director de obra, que la modificación
no queda justificada, que no se ha formalizado contractual-
mente. Todo eso lo dice la sindicatura. Yo eso se lo recordé
aquí el 10 de junio y amenazó usted, y está en el Diario de
Sesiones, con alertar a los servicios jurídicos de La
Generalitat sobre lo que yo estaba diciendo. Todavía estoy
esperando a esos servicios jurídicos.

Mire, lo cierto es que hoy ese presupuesto que empezó
siendo de 308 millones de euros tiene unos sobrecostes,
según la Sindicatura de Cuentas, de 625 millones de euros,
un coste total de 1.282 millones de euros tiene el proyecto.
Pero, mire, sabe lo que termina diciendo la Sindicatura de
Cuentas sobre este proyecto, en la página 225 de su informe
de este año de 2009, dice lo siguiente: «Se considera opor-
tuno mantener las siguientes recomendaciones propuestas
en informes de ejercicios anteriores. Los proyectos de obra
que ha de ejecutar la Ciudad de las Artes y las Ciencias
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